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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 18 de juny 
de 2020. Comença la sessió a les 10 hores i 8 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 19. 
Tercera i darrera reunió.

El senyor president de les Corts Valencianes:

(Inoïble) ... que és un autèntic plaer tornar-nos a veure’ns, que 
puguen fer el seu treball en l’hemicicle .

Compareixença del president del Consell per a respondre les 
preguntes d’interés general per a la Comunitat Valenciana, 
formulades pels grups parlamentaris

El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, continuem amb al nostre treball, ara amb la 
sessió de control . Donem la benvinguda al vicepresident del 
Consell, la vicepresidenta, el Consell en ple ací reunit i els 
membres de les Corts Valencianes que ens acompanyen .

Senyories . . . Fotoperiodistes, no estan vostés en l’ús de la 
paraula . (Rialles) Anem a continuar el nostre treball, el punt 
huit de l’ordre del dia que és la compareixença del president 
del Consell per a respondre a les preguntes d’interés gene-
ral per a la Comunitat Valenciana formulades pels grups 
parlamentaris .

Té la . . . Coneixen vostés el procediment que està contemplat en 
l’article 173 del nostre reglament . I sense més dilacions li done 
la paraula a la síndica del Grup Parlamentari Popular . (Veus)

(Se sent una veu que diu: «Gràcies, senyor president»)

La senyora Bonig Trigueros:

Bien . Buenos días .

En primer lugar, dar la bienvenida de nuevo a esta casa de les 
Corts Valencianes a todos los periodistas .

Y una vez más, señorías, tomo la palabra en esta tribuna para 
tener que defender una semana más la independencia judicial, 
el imperio de la ley, el estado de derecho, la independencia del 
ministerio público; frente a los ataques, ya no solamente de los 
separatistas sino también del gobierno del Botànic, a la indepen-
dencia judicial y a las sentencias judiciales por dos recursos que 
dos diputados del Partido Popular, María José Ferrer y Jorge 
Bellver, presentaron ante la justicia y que nos ha dado la razón 
en la aplicación e interpretación de las leyes . (Aplaudiments)

Mire, señor Puig, 17 de diciembre del 2018, usted dijo: «Más 
allá de la justicia hay que asumir siempre responsabilidades 
políticas . Estaría bien que, antes que la justicia determine que 

esto es un desvarío, se asumiesen, por una vez por todas, las 
responsabilidades políticas por parte de sus responsables» .

Su Consell almacena decenas de denuncias y querellas por 
su nefasta gestión en la COVID . Lo decidirán los tribuna-
les, no soy juez y no haré yo un juicio paralelo . Pero sí que ha 
quedado demostrado, señor Puig, que ustedes mintieron a 
los ciudadanos valencianos .

Todavía siguen sin explicar las causas por las que no pasa-
mos de fase 0 a fase 1 . Ustedes negaron suministros y mate-
rial de protección al personal sanitario, les acusaron de que 
se contagiaron de vacaciones . Ustedes dijeron que los traba-
jadores en ERTE cobrarían en mayo y todavía hay 40 .000 
valencianos que no han cobrado .

Ustedes han denostado el sector turístico . Ustedes han faltado 
a la verdad en la información que han dado a los ayuntamien-
tos y ha tenido que ser el Partido Popular con una denuncia en 
el síndic para que usted dé esos datos de transparencia .

Y, es más, le abandonan todos en esta fase de reconstruc-
ción . La última, todos los sindicatos sanitarios, incluidos UGT 
y comisiones, se levantan porque le tachan a usted de que no 
lleva a cabo negociación e incumple . Se levanta de la mesa de 
diálogo Comisiones Obreras por su incumplimiento y hasta 
Hosbec se queja del menosprecio del Consell .

Por eso, señor Puig, le pregunto: Antes que la justicia deter-
mine que esto fue un auténtico desvarío, ¿va usted a asumir 
responsabilidades políticas?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Hola bon dia . (Veus) Estem sempre . . .

Ara, després de formular-se la pregunta de control, el president 
contestarà la pregunta formulada . Quan vosté vullga, president .

El senyor president del Consell:

Molt bon dia, molt excel·lent president .

Moltes gràcies, senyora Bonig .

Senyories, molt bon dia a totes i a tots .

Abans de començar, voldria destacar que gràcies a 
l’extraordinari exemple i responsabilitat de valencianes i 
valencians així com l’entrega de tots els professionals sani-
taris, sociosanitaris i d’emergències, tots junts, han fet possi-
ble que hui estiguem on estem . I estem, en estos moments, en 
una fase 3 avançada i estem en una situació positiva per a dir 
que s’està contenint la pandèmia .

Val a dir que hi ha 87 persones ingressades front a les 2 .189 
a principis d’abril, fa tres mesos; 11 persones en la UCI front 
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les 365 . Ja hem superat les 14 .000 altes, només s’han regis-
trat 7 casos amb símptomes durant els darrers set dies . 
Estos números mostren l’esforç que estos tres mesos hem 
fet conjuntament i així crec que hem de continuar per acabar 
definitivament amb la pandèmia.

Senyora Bonig, les responsabilitats les he assumit des del 
primer moment, les hem assumit com a govern des del 
primer moment i les continuarem assumint . Açò, senyora 
Bonig, no va de partidisme . Crec que tot el món ha fet el 
possible –vosté també– perquè arribarem a esta situació . I 
crec que eixa ha de ser la continuïtat que hem de tindre . La 
Generalitat ha donat una resposta proporcional al que ha 
estat esta situació, esta desfeta .

Mire, la incidència a la Comunitat Valenciana és molt més baixa 
que a altres comunitats i jo no vaig a fer cap tipus de planteja-
ment triomfalista respecte a eixa situació . Però la realitat és que 
nosaltres tenim quatre vegades menys que la segona més, que 
és Madrid, i sis més que la Rioja, que és la que menys .

Vull dir, podríem estar parlant d’eixes comparatives i podríem 
estar parlant del que ha passat en el conjunt de països . També li 
he de dir, simplement, que ho he explicat amb claredat perquè no 
vam passar de la fase 0 a la fase 1: Nosaltres complíem i es van 
canviar els paràmetres . Però li dic no va passar a tota la comuni-
tat, una part substancial de la comunitat també va passar .

Però, en qualsevol cas, l’ús polític del virus no salva vides, 
senyora Bonig, ni tampoc salva llocs de treball . Pense que des de 
l’entrega de tots farem possible la reconstrucció –que és del que 
es tracta en estos moments– treballant junts, sense fer cap tipus 
de «ventagisme» que no servix per a res . I, en qualsevol cas, eixa 
és la nostra disposició i aixina anirem continuant treballant .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Continuarà concretant la pregunta de control la il·lustre 
síndica del Grup Parlamentari Popular, Isabel Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

Senyor Puig .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Disculpe . Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Bonig Trigueros:

Señor Puig, yo no diré eso de: miles, centenares de muer-
tos, de ancianos fallecidos en residencias y cero responsables 
políticos . Yo no haré ese tipo de política, se la dejo a ustedes .

Pero le recuerdo sus palabras –que las he dicho– . Lo que 
usted dijo, en diciembre del 2018: «Estaría bien que antes de 
que la justicia determine que esto es un destarifo se asuman 
responsabilidades» . ¿Cómo le va a explicar usted a los más 
de 850 .000 valencianos que están en el paro o en ERTE 
que el DOGV, durante el estado de alarma, no ha parado de 
nombrar asesores? El 26 de mayo, el 2 de junio y el 10 de 
junio .

¿Cómo le va a explicar usted a los 48 .600 autónomos que 
no han podido –valencianos– abrir sus negocios que los 
330 altos cargos que usted tiene han acumulado tres subi-
das de sueldo consecutivas sin renunciar a ninguna? De esos 
330 altos cargos, señor Puig, ¿cuántos han tenido activi-
dad durante estos tres meses de confinamiento de estado de 
alarma?

¿Cree usted que había que mantener el cien por cien de las 
nóminas o sacar la subvención de 600 .000 euros para fosas, 
la memoria histórica, olvidando a los fallecidos y a las vícti-
mas que no tienen cabida en la comisión de reconstrucción? 
O lo que estamos viendo de la presunta trama de los herma-
nos Puig, ¿de verdad cree esto, señor Puig?

¿Sabe usted lo que cobra un licenciado en medicina que 
ustedes han contratado, que se han dejado la piel y la vida 
tratando de luchar contra el virus? ¿Sabe usted? Yo se lo diré: 
1 .121 euros, aquí están sus nóminas, 1 .121 euros . ¿Sabe 
usted lo que cobran esos 300, cualquier asesor que tiene 
usted en el Consell? 2 .300 euros . ¿Cree usted que esto es 
justo?

¿Cree usted que esto es dignificar la profesión sanitaria? 
¿Cree usted que esto es velar, un partido y un gobierno de 
izquierdas, por las condiciones laborales de los trabajadores, 
señor Puig? (Aplaudiments)

Pero es más, nosotros hemos llevado a cabo una lealtad 
crítica, le he tendido la mano, somos el único partido que ha 
presentado un programa de reactivación económica, diez 
medidas sanitarias a su disposición . Vuelvo a estar a su dispo-
sición, señor Puig .

Pero, mire, doy un paso más, no me quedo en la crítica 
porque somos un partido de gobierno, porque vamos a 
gobernar España y esta comunidad . Y ya le anuncio que la 
semana que viene presentaremos una proposición de ley 
que contiene estos requisitos: uno, reducción a la mitad de 
los asesores y enchufados, personal eventual, que tiene su 
gobierno . En segundo lugar, revertir las tres subidas salaria-
les consecutivas que han tenido sus 330 altos cargos, inclui-
dos ustedes, durante todos estos años . Y, en tercer lugar, una 
auditoría para eliminar todos aquellos organismos y entida-
des que ustedes han creado y que son innecesarios .

Señores valencianos, 700 millones de euros en cinco años ha 
aumentado la izquierda, el Botànic, el sector público valen-
ciano . 700 millones de euros, ¡qué bien vendrían para refor-
zar los servicios públicos! Pero ¿sabe usted por qué? Porque 
nosotros antes que aumentar…

El señor Mata, señor presidente, es que es continuo… (Se 
sent una veu que diu: «Es que no puede ser») (Veus) Entonces yo, 
como ellos, la piel fina. (Veus) (Se sent una veu que diu: «Claro»)
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El senyor president de les Corts Valencianes:

Disculpe la interrupció, senyoria .

 
La senyora Bonig Trigueros:

La Constitución . . ., establece el artículo 14 de la Constitución: 
todos somos iguales .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

 
La senyora Bonig Trigueros:

Pues bien .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Finalitze vosté, senyoria .

 
La senyora Bonig Trigueros:

Porque nosotros preferimos reorganizar el gasto y quitarle 
gasto político a la administración que aumentar impuestos y 
aumentar la deuda . Pero algo más va a hacer esa proposición de 
ley . La proposición de ley va a contener blindar por ley el gasto 
sanitario. ¿Qué significa esto? Que a partir de ahora, si uste-
des la votan, ningún gobierno de esta comunidad podrá tocar el 
gasto sanitario, minorar los créditos del gasto sanitario .

Porque la sanidad pública valenciana, que ha construido el 
Partido Popular durante 20 años con los valencianos, es lo 
primero .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes…

 
La senyora Bonig Trigueros:

La traeremos y usted decidirá si se queda en la política de servir 
o continúan en la política de ser servidos, a usted y a los suyos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarem la sessió de control amb la resposta del presi-
dent del Consell a la pregunta formulada per la síndica del 
Grup Parlamentari Popular .

President, quan vosté vullga .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyora Bonig .

En primer lloc, reiterar la voluntat permanent de donar 
resposta a les necessitats dels professionals de la sanitat; 
de la sanitat, dels serveis socials, de tots aquells que han 
estat al front d’esta situació . I, en eixe sentit, vull anunciar-
li que la Generalitat està estudiant com, de quina manera, 
pot compensar-los també econòmicament a aquells que han 
donat la cara per tots nosaltres .

Però això ho hem fet i ho podrem fer gràcies, a més a més, a 
una qüestió que avui malauradament no li ha donat impor-
tància, pareix que no haja sigut important . I és que el govern 
de la Generalitat ha aconseguit que el Govern d’Espanya 
haja produït un fons, un fons no finalista, que finalment done 
resposta i puguem, a través d’eixe fons, donar resposta nosal-
tres a algunes qüestions que són absolutament vitals .

Perquè eixa ha sigut la resposta de la Generalitat i també, en 
eixe aspecte, del Govern d’Espanya . Ha sigut una resposta 
ben diferent a la crisi passada, ha sigut una resposta ben dife-
rent . En primer lloc, s’ha tractat de salvar a les persones, de 
salvar-les i intentar salvar també ocupació .

S’ha salvat a les persones amb l’ingrés mínim vital, que nosal-
tres volem cogestionar, clar que sí . Però s’ha salvat a les 
persones i també les ocupacions gràcies als ERTO, clar que sí . 
És que els ERTO ha sigut una iniciativa del Govern d’Espanya 
en este cas . I, per tant, estaria bé que ho aplaudiren .

I, en algun cas, amb el seu vot en contra . (Veus) En un . . ., en el 
seu . . ., no, ha sigut ara . . .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor .

 
El senyor president del Consell:

 . . .ha sigut ara .

 
El senyor president de les Corts Valencianes:

Senyor Caballero, (veus) senyor Caballero, per favor, no està 
vosté en l’ús de la paraula . No interrompa .

 
El senyor president del Consell:

Els sap molt de mal la veritat .

I, mire, li vaig a dir més respecte a esta qüestió . La despesa 
sanitària és ben diferent . Mire, l’augment de la despesa socio-
sanitària del 2014 al 2018 és espectacular, la Comunitat 
Valenciana és la que més ha augmentat esta despesa, el 20 % .

Què va passar amb l’anterior crisi? Que vostés van baixar el 9 % . 
(Aplaudiments) Eixa és la realitat . Eixa és la realitat .
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I, senyoria, li vull dir que el que faríem bé, de veritat, jo sé que 
vosté no pot coincidir, perquè a més la seua proposta que 
acabe d’anunciar ara no té res a vore amb el que un senador 
del Partit Popular de la Comunitat Valenciana va dir l’altre 
dia al Senat .

I va dir que calia començar a retallar . És a dir, quan parlem 
de retallades, estem parlant d’allò substancial, perquè els 
7 .000 milions que destinem cada any a la sanitat, que són mil 
més dels que destinaven vostés, són els que estan destinats 
sempre a ser retallats per la dreta .

I li vaig a dir una altra cosa . Les seues propostes, moltes 
d’elles les podem compartir, i anem a treballar junts en elles . I 
hi ha una que me pareix especialment important: que vostés 
ja en tot el seu document no parlen de la privatització de la 
sanitat .

Moltes gràcies i continuem parlant . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, president .

Demana la paraula la il·lustre diputada Eva Ortiz .

La senyora Ortiz Vilella:

Bien, muchas gracias, señor presidente .

Señor Puig, el director general de política lingüística será 
procesado por incurrir en falsedad documental en la conce-
sión de subvenciones a los hermanísimos .

¿Sabe cuál es la pregunta que muchos nos hacemos? Cuánto 
aguantará el señor Trenzano sin desvelar qué persona le dio 
la orden para mentir en documento público, con tal de encu-
brir a los hermanos del presidente de la Generalitat .

Usted tiene un problema, señor Puig . Su problema se llama 
300 % . Sus hermanos cobraron subvenciones de tres admi-
nistraciones públicas, con cargo a la misma factura . Una 
factura, tres subvenciones . Ese es su problema . Y quiera o no, 
no lo va a poder tapar .

Señor presidente, para ustedes las imputaciones ya no son 
líneas rojas, ni sentarse en un banquillo, ni el procesamiento, 
tanto que han dicho, tantas camisetas, tanto pedir a los 
demás . Podían aplicar un poquito de coherencia .

Por eso, le pido que cese hoy mismo al señor Trenzano y que 
deje de parapetarse en la administración para las subven-
ciones a sus hermanos, porque le puedo asegurar que los 
siguientes serán ellos .

¿Asumirá, señor Puig, alguna responsabilidad si procesan a 
sus hermanos? Estaría bien que nos contestara esta mañana .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà el conseller d’Educació, Cultura i Esports . Senyor 
Marzà, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies .

Gràcies, senyor president .

Senyoria, interlocutòria d’incoació del procediment . Diu: 
«Tras los razonamientos que constan en el mismo, llego a la 
conclusión que el lugar adecuado para su planteamiento, 
estudio y resolución pertenecen al derecho administrativo, 
en su caso, o al terreno de las contiendas políticas . Y ello, por 
entender la falta de indicios propios de un ilícito penal» .

Seguisc llegint també . Ara ho faré, en este cas, del Diari de 
Sessions, de vosté mateixa, quan va fer unes declaracions que 
deia: «Yo sé que no son los responsables», en referència a la 
conselleria d’economia i aquesta conselleria . I deia: «Lo sé, se 
lo dije al señor Marzà en una ocasión» .

No vaig a desvetlar ací tampoc les diferents converses que 
hi ha hagut fora d’ací, perquè no és el meu estil . Vostés saben 
perfectament que tot el que hem fet des de la conselleria 
està ben fet . Que tota la responsabilitat que s’ha fet, així ho 
diuen els tècnics, s’ha fet com tocava .

Que aquelles empreses que els tècnics han trobat que no 
estaven complint, s’han enviat a la fiscalia i s’han enviat 
perquè estiguen reintegrades . I que precisament totes eixes 
empreses, ninguna d’elles, almenys així consta fins ara, és a 
les empreses que sol fer vosté referència .

Per tot això, jo pense sincerament que, si som conscients de 
tot això, estaria bé que deixaren de desgastar una persona 
com la persona que estan intentant desgastar, el nostre 
director general, el senyor Trenzano, que saben i són cons-
cients, amb les seues paraules també ho han dit, que no té 
cap responsabilitat .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Marzà .

Sí, demana la paraula senyora Eva Ortiz .

La senyora Ortiz Vilella:

Muchas gracias, señor presidente .
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Hubiera estado muy bien, señor Marzà, que eso se lo apli-
caran ustedes la legislatura pasada, haciendo tanto daño a 
tantos cargos del Partido Popular, inocentes y con causas 
archivadas (aplaudiments) . Hubiera estado bien y hubiera sido 
coherente, y además responsable .

Yo le he preguntado al señor Puig, y no tengo ninguna queja, 
de momento, de lo que ha hecho su conselleria . Me hubiera 
gustado que hubiera sido valiente y contestara él, ya que son 
sus hermanos . Pero veo que seguimos con la cobardía .

Señor Puig, ¿conoce usted a José Manuel Gisbert Querol? 
Supongo que sí, fue socio fundador de Comunicació dels 
Ports, junto con su hermano . Resulta que el señor Gisbert fue 
el director general de turismo la pasada legislatura . Turismo 
depende de Presidencia .

Su nombramiento fue aprobado por el Consell el 23 de noviem-
bre de 2018 y 24 horas después, el hermano del presidente de 
la Generalitat y a la sazón socio de este señor, Gisbert Querol, 
solicita y obtiene una subvención del departamento que dirige . 
24 horas, vaya por dios lo que corremos con algunas cosas y lo 
lentos que vamos con otras . Tengo que ponerlo en valor .

Miren, no hace falta que le diga cómo está justificada la 
subvención . No hay ninguna novedad . Hay facturas de Kriol 
Producciones y de (inintel·ligible) … de los amiguísimos Adell 
Bover . Tampoco hace falta decirle el deber que tiene de 
abstención el señor Gisbert, si sigue siendo socio, ni siquiera 
el posible tráfico de influencias.

Le vuelvo a preguntar, espero que sea valiente: ¿hay alguna 
subvención que hayan cobrado sus hermanos legalmente, 
señor Puig? ¿Hasta cuándo piensa aguantar sin dar la cara?

Espero que siga el camino de ser coherente y asumir respon-
sabilidades, y empiece por explicar por qué siete consellerias, 
1 .200 .000 euros están en los juzgados, por usted y por sus 
hermanos . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà el conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Supose que no tenen coses més importants, volen embru-
tar el debat polític, volen dir que ací hi ha una conspiració, 
etcètera, bé .

De l’empresa que estem parlant, creada fa trenta-dos anys, 
és a dir, no sé si la perspectiva política en aquell moment 
era l’actual, per més de seixanta socis del poble de Morella, 
perquè volien tindre una ràdio local, el 8 % de la població de 
Morella va subscriure accions en esta ràdio local . De quina 
conspiració estem parlant?

Estem parlant que l’interior valencià està desassistit, i ja ho estava 
en aquell moment, i volien mitjans de comunicació per a fer-se 

sentir . No sé si això és una decisió bona, dolenta . Com ho és? Però, 
senyora diputada, vostés estan tirant del fil des de no sé quan de 
temps per a vore una conspiració d’una persona en concret .

No, no, perdó . És un projecte de tota una ciutat que estava 
deixada de la mà de deu, perquè estava en l’interior valen-
cià . I ha volgut visibilitzar-se, i d’eixa visibilització ha eixit un 
projecte local magnífic, que tant de bo s’haguera fet en altres 
pobles d’este país .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Soler .

Continuarem amb la sessió de control, ara amb la pregunta 
que formula el síndic del Grup Parlamentari Ciudadanos, l’il-
lustre diputat Toni Cantó . Des de l’escó? Molt bé .

El senyor Cantó García del Moral:

Señor Puig, nuestros mayores vivieron una guerra, y noso-
tros hemos vivido una epidemia . Y yo creo que a todos los 
valencianos nos quedará en la memoria la mala gestión y la 
falta de previsión de su gobierno y del gobierno central, una 
mala gestión que costó vidas y que costó empleos .

¿Está usted en disposición de asegurar que no volverá a ocur-
rir? ¿Qué está haciendo su Consell para prepararnos ante la 
crisis económica, sanitaria y social que puede recrudecerse? 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà el president del Consell, al qual ja li done la 
paraula . Sí, el fet que se facen preguntes des dels escons mos 
facilita molt la faena .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president .

Muchas gracias, señor Cantó .

Mire, en primer lugar, tengo que decir que no ha sido una 
gestión nefasta . Ha sido una gestión que ha facilitado que 
seamos la comunidad que más rápidamente consiguió sumi-
nistros . Que ha sido una comunidad que ha atajado con 
mayor previsión la pandemia .

Pero lo que no le puedo garantizar bajo ningún concepto es lo 
que va a pasar, porque no lo sabe nadie . Nadie sabía el efecto 
que iba a tener esta pandemia . Todo el mundo lo ha dicho con 
total claridad . Nadie tenía la bola de cristal .
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